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Balet

La Sibiu: 
Noaptea Walpurgiei
(şi) o Gală de balet

Doina MOGA

Faptul că în acest
moment confuz şi
descurajant al vieţii publice
româneşti Teatrul de Balet
din Sibiu dă o discretă dar
fermă lecţie de
profesionalism, altruism şi
sens al istoriei este benefic,
iar talentul şi pasiunea
componenţilor lui ocupă
deja un important loc în
cartea de vizită a oraşului.
De aceea, la fiecare
spectacol al lui, fie că e
clasic, modern sau cu tentă
folclorică, vin cu crescândă
plăcere, mai ales că, fără
exagerare, este singurul
teatru, la ora actuală, unde
odată cu ridicarea cortinei
dispare orice urmă de
disconfort, lăsând loc dorinţei ca durata lui să fie mai lungă.
Aşa s-a întâmplat şi acum, pe 4 martie, când am urmărit sub
un titlu – cam banal – Gală de balet, o fermecătoare seară,
structurată pe două părţi distincte, cu piese de recital din
repertoriul baletelor celebre sau mai puţin cunoscute (partea
I) şi o premieră (în partea a II-a). Deştept gândit, spectacolul
a oferit fiecărui membru al companiei prilejul de a se
manifesta solistic, de a-şi arăta evoluţia şi de a câştiga
experienţă scenică, fani şi aplauze, ceea ce din start ne arată
grija, respectul şi responsabilitatea pe care tandemul director
– regizor Ovidiu Dragoman, respectiv Valentin Barteş îl au
pentru aceşti tineri, motivaţi astfel la rândul lor să răspundă
tot cu respect şi profesionalism. Toţi au fost buni. Mi-au
plăcut chiar şi stângăciile lor, parate cu dibăcie, ceea ce a
făcut ca experienţa şi notorietatea celor doi invitaţi speciali,

Ovidiu Matei Iancu şi Adina Tudor să nu umbrească dăruirea,
devotamentul şi bucuria lor de a dansa. Fiecare s-a remarcat
prin ce are mai particular: siguranţă în poante şi tehnică
(Laura Cristea), prezenţă scenică şi o linie frumoasă a
braţelor (Alexandra Nicoară Rus), viteză şi nerv (Isabela
Buluca, Takahiro Tsubo şi Claudiu Buldan), eleganţă şi
plutire (Andreea Jura) etc. Foarte frumoasă coregrafia lui
Karen Savage, care a adus un suflu nou prin simplitate,
acurateţe şi ritm calibrat, fericit şi duios reliefate de Jelena de
Broeck, Annika Parvianeinen şi Aleisha Gardner. Dar în mod
deosebit mi-a reţinut atenţia premiera din partea a II-a. Şi
esenţă şi sugestie şi tehnică şi expresivitate şi nuanţă şi foc,

Noaptea Walpurgiei este
un balet surprinzător,
relevant şi coerent, cu o
asimetrie deja specifică
coregrafului. Este într-o
continuă mişcare, fără
aglomerări şi fără goluri,
imaginativ, cald şi
captivant. Dacă s-ar face
stop-cadruri din fiecare
secvenţă a lui, ar ieşi o
interesantă expoziţie de
tablouri renascentiste, din
care transpare bun gust,
fineţe, multă viaţă şi
energie calmă benefică, în
ciuda fragmentului din
binecunoscutul subiect
faustian. Interpreţii au fost
impecabili în evoluţia lor
expresivă şi au rezonat la

acelaşi diapazon cu partitura originală coregrafică a lui
Valentin Barteş, dezvăluind spectatorilor o largă gamă de
stări sufleteşti, îmbrăţişată de cea complexă a vocabularului
dansant. Vedeta incontestabilă a premierei, ca şi a Teatrului,
de altfel, Reina Amakasu a uimit din nou prin gingăşie,
feminitate, drăgălăşenie, tehnică şi siguranţă, iar viteza,
mobilitatea şi ingeniozitatea mişcărilor cuplului Valentin
Barteş-Isabela Buluca şi prezenţa scenică ce câştigă în
prestanţă cu fiecare apariţie a lui Dan Haja întregesc tabloul.
Cât despre costume, ce să mai spun, sunt semnate de
aceeaşi Carmen Siminie, care surprinde prin compoziţie,
nuanţe şi un design perfect încadrat în epocă. Revăzând
Teatrul de Balet din Sibiu cu al lor spectacol, pot afirma că
talentul, dar mai ales pasiunea lor pentru dans, într-un oraş
demn, este o bună carte de vizită pentru România anului
2010. 

O enciclopedie a
muzicii lăutăreşti 

Lava BRATU

Într-o lume a îndepărtării de
frumuseţea vieţii de zi cu zi, Viorel Cosma
semnează impozantul volum Bucureşti,
citadela seculară a lăutarilor români
(1550-1950), o mărturie despre farmecul
pierdut al muzicii lăutăreşti de altădată,
despre un spaţiu pitoresc şi oameni care
ştiu să trăiască plenar. Apărută la Fundaţia
Culturală Gheorghe Marin Speteanu,
lucrarea se adresează muzicologilor, dar şi
publicului larg. A fost lansată în cadrul
manifestării Bucureşti 500 - susţinută la
Muzeul de Istorie al Municipiului Bucureşti
şi premiată (în februarie 2010) de revista
Magazin istoric, în cadrul unei festivităţi
organizată sub egida Băncii Naţionale a
României. 

Volumul are aproape 600 de
pagini şi se prezintă cititorului cu eleganţă.
Aerul retro pe care îl respiră patina

coperţilor, cele 265 de reproduceri plasate
în desfăşurarea textului şi atenţia acordată
de autor legendelor sunt elementele
ilustrative de prim contact, care
impresionează în mod plăcut. Grija pentru
claritate reiese şi din titlurile celor nouă
capitole, astfel formulate încât să contureze
o imagine asupra conţinutului chiar de la
simpla lor parcurgere. 

Pe lângă corpus-ul propriu-zis,
lucrarea mai cuprinde o prefaţă şi un epilog
scrise de autor, anexele, bibliografia, şi
postfaţa editorului. 

Odată identificate, subiectele
încep să deruleze ample cronologii şi
tematici. O întreagă lume – cu evenimente,
personaje şi zeitgeist-ul său cultural – se
înfăţişează ochilor minţii, asemeni unui film.
Un film despre care Viorel Cosma spune că
„mi-a dat o bucurie excepţională, pentru că
am trăit şi m-am transpus exact în vremea
respectivă” (interviu acordat autoarei). La
rândul său, cititorul rămâne cu impresia de
carte scrisă empatic, cu căldura iubitorului
de oameni talentaţi şi autentici.

În această poveste a lăutarilor
bucureşteni din toate timpurile întâlnim
figuri din trecutul îndepărtat (vorbim de

secole) şi mediu îndepărtat (zeci de ani),
istoria oprindu-se, dureros, la moartea
Mariei Tănase. Trimiterile ocazionale
dincolo de această dată sunt întunecate.
Capitolul patru, al cântecelor de lume şi al
manelei, vorbeşte în finalul său despre
„libertatea de expresie intervenită după
1990”, despre „spiritul comercial al unor
impresari” şi despre teama de “manelizare”
a culturii româneşti.  

Tangenţial, apar şi referiri la
„vecinii” din Moldova, Ardeal sau din Banat.
Lăutarii bucureşteni sunt urmaţi şi în
drumurile dintr-o ţară în alta, la curţile
europene sau reprezentând România la
expoziţiile internaţionale de pe mapamond,
în elegantele restaurante ale societăţii
mondene europene sau chiar în marile săli
de concert ale lumii. Numeroasele aspecte
apărute pe parcurs sunt ţinute sub control
de vigilenţa muzicologului care urmăreşte,
asemeni unui detectiv, legitatea
fenomenului lăutăresc, cu rolul său în
animarea vieţii sociale, în stabilirea relaţiilor
cu lumea muzicală internaţională şi în
răspândirea cântecului românesc. 

În paralel, se desfăşoară viaţa
personajelor istorice ale vremii, precum şi
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Muzica românească

Cenaclurile SNR-SIMC: 
Muzica

lui Aurel Stroe
“Dorul de cer”

Petruţa MĂNIUŢ

În seara zilei de 22 februarie 2010 s-au reluat
cenaclurile SNR-SIMC unde am fost invitată, alături de
muzicologul Octavia Dinulescu, să susţinem o conferinţă
despre muzica celui care ne-a onorat preocupările analitice:
Aurel Stroe, plecat dintre noi acum aproape un an şi
jumătate. Compozitorul Sorin Lerescu a avut iniţiativa, alături
de colectivul de conducere al SNR-SIMC, de a pune în
valoare muzica contemporană şi prin aceste demersuri
muzicologice.

Octavia Dinulescu a optat pentru prezentarea unor
coordonate legate de teoriile care au alimentat creaţia
marelui muzician român, cu binecunoscuta ei competenţă şi
precizie în acest domeniu. Într-un demers complementar, eu
am avut privilegiul subiectivităţii pentru că – fără a mă
îndepărta de muzica sa, am încercat să surprind în câteva
cuvinte efemere sufletul domniei sale, aşa cum am avut
ocazia să îl cunosc în ultimii săi 15 ani de viaţă. Sufletul unui
artist este la fel de important ca şi muzica sa, pentru că arta
nu face decât să reflecte aceste resurse interioare care devin
creatoare. 

Mi l-am amintit pe Aurel Stroe aşa cum l-am văzut
adeseori: cea mai mare bucurie era să îi dăruieşti câteva
minute pentru a asculta împreună, în tăcere, o capodoperă.
Împărtăşea tăcerile ca nimeni altul, mai mult decât noi, care
vehiculăm atât de inutil cuvinte. Nu aştepta recunoştinţă şi
era fericit pentru bucuria celuilalt: l-am văzut admirând acolo
unde alţii pierduseră capacitatea de a admira - o jertfă în ziua
de azi. A admira înseamnă a dărui din tine, a te pune pe tine
în umbra celui pe care îl admiri, a-l preţui mai mult decât pe
tine însuţi. L-am văzut scriind câteva sunete în cele mai
inspirate zile, având privirea sclipind de bucurie atunci când
acestea îl mulţumeau: îl mulţumeau întotdeauna dacă le
scria. L-am văzut bucurându-se de muzică cu simplitatea
unui copil şi devenind dintr-o dată foarte complicat atunci

când sonda adâncurile ontologice ale fiinţei alături de
Parmenide şi alţi mari gânditori.

L-am văzut având puterea de a nu învinui pe nimeni
atunci când era marginalizat, uitat, invidiat – aceasta nu se
poate spune decât despre sfinţi... L-am văzut având dorul de
a împărtăşi idei, dorul de comunicare şi comuniune de care
nu a prea avut parte în ţară. L-am văzut pe omul care a avut
curajul de a fi om, mai mult decât profesor: întotdeauna
întreba despre noi, despre destinul iubirilor noastre, abia apoi
devenind compozitorul preocupat de evoluţia noastră
muzicală. L-am văzut interesat de viaţa noastră, la fel de mult
ca de cariera noastră. Mă întreba întotdeauna ce scriu aşa
cum poate nu m-a întrebat niciunul din profesorii mei direcţi.

Aurel Stroe era omul care nu se lăuda cu nimic, omul
care nu vorbea ore în şir despre ceea ce gândise într-o

lucrare proprie; nu-şi
pierdea vremea cu vorbe,
mergea direct la esenţă, la
ontologie. Era profesorul
exigent care era capabil să
se bucure de reuşita
studenţilor lui mai mult ca
de propriile sale succese.
Era marele artist complet
lipsit de orgolii: o raritate
de-a dreptul enesciană. Era
omul accesibil pentru orice
discuţie, pentru orice
întrebare, un om la care se
putea ajunge întotdeauna,
un om care nu trebuia
căutat o veşnicie pentru a
oferi un sfat sau o bucurie.
Aurel Stroe era cel care, în
puţinele seri liniştite, admira
apusul de soare de după
crestele Caraimanului, cu

melancolia nerostită că ar putea mereu să fie ultima dată;
avea nostalgia urcării muntelui ca urcare a propriului sine, ca
descoperire de sine.  Nu l-am cunoscut urcând înălţimile
Bucegilor, dar l-am văzut – rar, dar plenar –        exprimându-
şi dorul de cer.  

Aurel Stroe era acel compozitor care se raporta la
alţii, care nu se considera „începătorul lumii”: un mare
creator, cu un simţ puternic personal în veacul imitaţiilor şi al
epigonilor marilor idei. A plecat dintre noi cu discreţie, dorind
să ajungă din nou în ţară; a plecat urmând modelul acelei
„melodii ascensionale” dintr-unul din concertele sale:
plecarea ca retragere smerită în veşnicie... 

viaţa boemei artistice a Bucureştiului ante-
şi interbelic. Nu sunt uitate personajele
excentrice şi legendele urbane, picanteriile
şi curiozităţile, obiceiurile şi detaliile
gastronomice sau vestimentare, specifice
vremii şi „peisajului uman”. La loc de cinste
stau „depoziţiile” cronicarilor muzicali,
interpreţii şi directorii de trupe, textierii şi
compozitorii timpului, precum şi procesul
întrepătrunderii muzicii lăutăreşti cu muzica
„de autor”. 

Cu interes maxim se citesc paginile
despre performanţele artistice ale lăutarilor
bucureşteni şi dovezile de admiraţie din
partea confraţilor din muzica „clasică”, uimiţi
şi fermecaţi de „celebrele dinastii de
muzicanţi” români. Descoperim poveşti
fabuloase, legături neaşteptate, întâmplări
anecdotice şi nume extraordinare!  

Observăm apoi că întreaga
construcţie, cu rigoarea sa ştiinţifică, este
ascunsă în spatele povestitorului cu „sare şi
piper” şi a lexicului său, adaptat la caracterul
subiectului. Prezenţa muzicologului - cu
apel la acurateţe (pronunţând sentinţe,
întărind deducţii sau subminând
presupuneri) - se face simţită prin

comentarea documentelor, prin diverse
conexiuni şi asocieri, dar discret şi cu grija
de a nu-şi pierde cititorii prin încrengăturile
complicatei istorii a lăutarilor bucureşteni. 

De asemenea, persoana întâi
singular şi amintirile creează copioase oaze
de memorialistică. Citez, de pildă, un mic
fragment din episodul care evocă latura de
pedagog a naistului Fănică Luca: „În pragul
colapsului catedrei de nai, profesorul s-a
urcat în tren, a coborât în gară la Titu, de
acolo a pornit pe cărările tinereţii spre
Găeşti şi s-a întors la Bucureşti cu vreo 10-
12 copii de ţărani. I-a dus pe toţi la frizer, i-a
tuns chilug, apoi a plecat cu ei la un
magazin universal din Piaţa Unirii, i-a
îmbrăcat uniform - în costume nou-nouţe - şi
i-a încălţat cu pantofi după mărimea
piciorului fiecăruia. A doua zi, dimineaţa, în
pauza dintre două ore de curs (aveam
clasele alăturate), m-a chemat să-mi
prezinte… “elementele” aspirante la gloria
naiului românesc”. 

Cum a ajuns maestrul Viorel
Cosma în lumea lăutarilor? „Când s-au
înfiinţat şcolile de stat de nivel mediu şi

m-au chemat să fiu profesor la Liceul de
Muzică nr. 1, să predau istoria muzicii, s-a
hotărât să se facă şi trei clase de muzică
populară, cu Maria Tănase, la canto
popular, Fănică Luca, la nai şi Pantazi, la
ţambal. Am intrat în legătură cu ei, am stat
mult de vorbă şi am văzut că oamenii
aceştia merită toată atenţia. Când am
început cercetarea, m-a ajutat foarte mult
Maria Tănase. Maria m-a băgat în gura
lăutarilor!” 

Pornind de la această şansă de a-i
cunoaşte „în priză directă”, condeiul lui
Viorel Cosma a scris cu dragoste, cu
preţuire, cu umor. Astfel au început cele 52
de episoade săptămânale despre Grigoraş
Dinicu („de prin ’58 până în ’62”), au apărut
Figuri de lăutari (1960), apoi Lăutari de ieri
şi de azi (1996) şi un ciclu radiofonic bilunar,
de peste un deceniu. Volumul Bucureşti,
citadela seculară a lăutarilor români (1550 -
1950) este, aşadar, lucrarea care
încununează cercetarea în domeniu a
autorului, reprezentând pentru
muzicolologia românească o enciclopedie a
fenomenului lăutăresc. 
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